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Abstract

Extended-spectrum ß-lactamases (ESBLs) have become widespread throughout the world and 

are now found in a significant percentage in S. paratyphi A strains in certain countries. This 

study  was  conducted  in  the  Research  Laboratory  in  Sudan  University  of  Science  and 

Technology. The study was carried out during the period from December 2009 to May 2010, 

to detect TEM, SHV and CTX-M genes in ESBLs-producing S. paratyphi A.

 S. paratyphi A strains were obtained from the Research Laboratory. All strains were checked 

for purity by sub-culturing on nutrient agar and examined microscopically.  Bacterial  DNA 

was extracted from each strain using boiling method. Multiplex PCR was adopted to detect 

these genes. The result  revealed presence of  TEM gene only in seven of the isolates.  It is 

concluded that, TEM gene is the commonest gene in  S .paratyphi  A isolate. Further studies 

required to confirm the presence of these genes in clinical Sudanese isolates.
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صصصصصصصص

 تعتبر إنزيمات البيتا لكتام واسففعة الطيففف منتشففرة فففي كففل العففالم وتوجففد بنسففب وافيففة فففي 

ِة ِر البحففوثِ فففي جامعفف ّفذتْ في مختففب ُن ِة   السالمونيلة نظيرة التيفية أ في دول معينة. هذه الدراس

ِة مِففنْ ديسففمبر/  ْلوم والتكنولوجيا في الفتر ِع ِتشففف عففن2010 إلففى مففايو/ 2009السودان لل  ، للك

 ) في السالمونية نظيرة التيفية أ المنتجة  لنزيماتَ بيتا لكتامCTX-M  و  SHV و  TEMالجيناتِ ( 

واسعة الطيفِ. 

 من معمل البحاث بالجامعففة. اختففبرت كففل تم الحصول على سللت السالمونية نظيرة التيفية أ 

 السللت للتأكد من نقاوتها بإعادة تزريعهففا علففى الجففار المغففذي ومففن ثففم فحصففها مجهريففا. تففم

 استخلص الحمض النووى منقوص الكسففجين للسففللت باسففتعمال طريقففة الغليففان. اسففتخدمت

ِكشف هذه الجيناتِ. اظهرتْ النتيجففةُ وجففود  طريقة تفاعل البلمرة المتسلسل المتعدد الرسال لل

  هففو الكففثر شففيوعا فففىTEM في سبع سففللت. وخلصففت الدراسففة إلففى أن الجيففن TEM الجين 

ًا مففن الدراسففات مطلوبففة للتاكففد مففن وجففود هففذة  سللت  السالمونية نظيرة التيفية أ. وأن مزيد

الجينات في العزلت الكلينيكية السودانية. 
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